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Szijjártó Péter: Magyarország és Ukrajna is érdekelt a szomszédsági kapcsolatok 

fejlesztésében 
2024. szeptember 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, PestiSrácok.hu, 

origo.hu, KISZo.net, Ma7.sk, Felvidék.ma 

Magyarország és Ukrajna is érdekelt a szomszédsági kapcsolatok fejlesztésében, közös az erre 

irányuló szándék, a kormány mindent megtesz ennek érdekében, de elvárja Kijevtől a magyar 

nemzeti közösség jogainak helyreállítását - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter hétfőn Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető az ukrán 

kollégájával tartott közös sajtótájékoztatóján először is gratulált Andrij Szibiha kinevezéséhez, 

és megtiszteltetésnek nevezte, hogy első külföldi látogatásának helyszínéül Budapestet 

választotta, még akkor is, ha ez végül időpontegyeztetési problémák miatt nem is jött össze. Ezt 

követően megerősítette, hogy Magyarország továbbra is békepárti álláspontot képvisel az 

ukrajnai háborúban, ugyanis kizárólag a diplomáciai rendezés vethetne véget emberek, 

családok százezrei, milliói szenvedésének. A miniszter érintette a vitás ügyeket is, és 

kijelentette, hogy a magyar-ukrán együttműködésnek, kapcsolatnak a kölcsönös jó szándékra, 

kölcsönös tiszteletre és kölcsönös jóindulatra kell alapulnia. "Ezért tisztelettel, de elvárjuk 

Ukrajnától azt, hogy a magyar nemzeti közösség jogait állítsa helyre az anyanyelvhez való 

hozzáférés tekintetében, az oktatás, a kultúra, közigazgatás területén" - mondta. 

 

Potápi Árpád János: Az RMDSZ és az erdélyi magyarság hidat tud képezni a román 

és a magyar kormány között 
2024. szeptember 30. – maszol.ro 

Az RMDSZ és az erdélyi magyarság hidat tud képezni a román és a magyar kormány között - 

mondta a Potápi Árpád János. A magyar kormány nemzetpolitikáért felelős államtitkára 

szerint számos olyan dolog van az élet minden területén, ami a két országot összekapcsolja. „Az 

elmúlt időszakban azt láttuk, hogy az RMDSZ a magyar szavazatoknak csaknem a száz 

százalékát meg tudta szerezni. Ez jó alapot nyújt arra, hogy a törvényhozási választásokon jól 

szerepeljen mindkét fordulóban. Az RMDSZ-nek nyilván az a célja, hogy az öt százalékot meg 

tudja ugrani, be tudjon jutni a parlamentbe. A tavalyi évig kormánypárt volt, és egyébként a 

legstabilabb kormányerőt jelentette a román kormányban" - fogalmazott a Magyar Nemzetnek 

adott interjújában Potápi Árpád János. Az államtitkár szerint ezt a román közvélemény is 

elfogadta: nem ellenségként tekintett a magyar pártra, hanem olyan konszenzust kereső és jó 

szakemberekből álló kormánytagokként, akik esetében Románia nemzeti érdeke is, hogy ott 

legyenek. „Reméljük, hogy a törvényhozási választásoknál ezt fogják tudni hozni, és vissza 

tudnak kerülni a román kormányba. Már csak azért is, mert az RMDSZ és az erdélyi magyarság 

hidat tud képezni a román és a magyar kormány között. Számos olyan dolog van az élet minden 
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területén, ami ezt a két országot összekapcsolja. Közös érdekeink vannak, egymás mellett 

élünk" - hangsúlyozta a politikus. 

 

Szili Katalin: a férfiak az eszükkel éreznek, a nők a szívükkel gondolkodnak 
2024. szeptember 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

A férfiak az eszükkel éreznek, a nők a szívükkel gondolkodnak, és ez így van jól – mondta Szili 

Katalin miniszterelnöki főtanácsadó hétfőn Budapesten, A nő a társadalomban és a családban 

című konferencián. Szili Katalin, aki a Magyarságkutató Intézet és a Kortárs Női Reflexiók 

Fórumának közös rendezvényének fővédnöke is úgy fogalmazott, a 21. század harmadik 

évtizedében is fontos kérdés, hogyan lehet a női szerepvállalást a társadalomban és a családban 

erősíteni. A világban sokat foglalkoznak azzal, hogy hogyan lehet a női egyenjogúságot tovább 

emelni, de kérdés, meddig kell ezt még emelni, szükség van-e teljes egyenjogúságra – értékelt. 

Kásler Miklós, a Magyarságkutató Intézet főigazgatója és tiszteletbeli elnöke arról beszélt, hogy 

bár a világ sok részén az emberek utat tévesztettek egyénenként és kultúránként, ugyanakkor 

vannak még kultúrák, amelyek „ismerik a küldetésük lényegét”, és ezek a társadalmak 

fejlődnek, nincsenek demográfiai problémáik, értékorientáltak, a bűnözés pedig alacsony 

szinten van. 

 

Kalmár Ferenc: Magyarország és Szlovénia között a kisebbségvédelem területén 

nincsenek viták 
2024. szeptember 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Amíg a világban visszalépést tapasztalunk, addig Magyarország és Szlovénia között a 

kisebbségvédelem területén nincsenek viták és megoldatlan problémák - jelentette ki Kalmár 

Ferenc, a Külgazdasági és Külügyminisztérium Magyarország szomszédságpolitikájának 

fejlesztéséért felelős miniszteri különmegbízottja, a magyar-szlovén kisebbségi vegyes 

bizottság magyar társelnöke hétfőn, a bizottság ülése után az MTI-nek. A testület 19. ülését 

Ljubljanában tartották, a tanácskozás jegyzőkönyv aláírásával zárult. A miniszter elmondta: a 

jegyzőkönyv aláírása azért nagyon fontos, mert az a kormányok asztalára kerül. 

Magyarországon például akcióterv készül belőle, határidővel és megjelölt miniszteri szintű 

felelősökkel - hangsúlyozta. 

 

Fidesz: csak az azonnali tűzszünet és a béketárgyalás megkezdése jelenthet 

megoldást Ukrajnában 
2024. szeptember 30. – MTI, hirado.hu 

Grexa Liliána ukrán nemzetiségi szószóló azt mondta, nincs a világon, aki jobban kívánná az 

ukránoknál, hogy legyen már béke az országukban. Ehhez szerinte az szükséges, hogy az orosz 

agresszor Ukrajnába irányuló rakétatámadásait megszüntesse, és a csapatai mielőbbi 

kivonuljanak Ukrajna területéről. Örömét fejezte ki, hogy egy évvel azt követően, hogy csaknem 

száz tanulóval megnyitotta kapuit az első, államilag elismert ukrán nemzetiségi önkormányzati 

fenntartású, kiegészítő nyelvoktató iskola budapesti és nyíregyházi telephellyel, idén 
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szeptember 2-án több mint háromszáz gyermek kezdhette meg Budapesten a tanulmányait az 

első államilag elismert magyar-ukrán két tanítási nyelvű iskolában. A kormány további 

támogatását kérte az ukrán nyelvű oktatás fejlesztéséhez, a magyarországi ukránoknak 

nagyobb iskolaépületre, nagyobb kulturális központra és egy saját templomra lenne szükségük 

- mondta. Magyar Levente államtitkár válaszában beszámolt arról, hogy a háború kitörése óta 

Ukrajnából mintegy másfél millióan érkeztek Magyarországra, közülük sok tízezren 

Magyarországon kerestek menedéket, rendezkedtek be. Több ezer ukrán gyermek tanul ma 

magyar iskolákban - jegyezte meg. Jelezte, elvárják az ukrán kormánytól, tartsa tiszteletben a 

kárpátaljai magyarság évszázados jogait a magyar tannyelvű intézményekhez való 

hozzáféréssel kapcsolatban, biztosítsa az anyanyelven tanulás lehetőségét. 

     
Mi befolyásolja a várakozási időt a román–magyar határon? – A magyar 

rendőrség válaszolt a Krónikának  
2024. szeptember 30. – Krónika 

A magyar–román határon zajló forgalomellenőrzéshez szükséges adattári ellenőrzést több 

komplex rendszer együttes használata biztosítja, emiatt az informatikai hálózatok működése 

során üzemzavarok fordulhatnak elő – válaszolta a Krónikának a magyarországi Országos 

Rendőr-főkapitányság (ORFK). A lap megkeresésére a magyar rendőrség közölte, a magyar és 

román fél között szoros együttműködés van a határőrizet, valamint a bűnmegelőzés területén. 

A román–magyar határon tapasztalható magas utasforgalom kezelésével, a zöldhatáron 

jelentkező migrációs nyomással, a határokon átnyúló bűnözés elleni küzdelemmel, Románia 

várható szárazföldi schengeni csatlakozásával kapcsolatos kérdésekkel keresték meg a 

magyarországi Országos Rendőr-főkapitányság Rendészeti Főigazgatóságának 

Határrendészeti Főosztályát (ORFK).  

 

Kalotaszeg szíve-lelke megelevenedik a körösfői hagyománynapokon  
2024. szeptember 30. – Krónika 

Az autentikus kalotaszegi kulturális és művészeti örökség továbbéltetésének céljával rendezik 

meg első ízben Körösfőn a Kalotaszegi Hagyomány Napokat. Péter Ferenc, a szervező Itthon 

Kalotaszegen Egyesület elnöke az október eleji rendezvény célcsoportjáról, programjáról 

beszélt a Krónikának. Kiemelten fontosnak tartja a hagyományok továbbörökítését és a fiatal 

generációk bevonását az Itthon Kalotaszegen Egyesület, amely az október 5–6. közötti 

Kalotaszegi Hagyomány Napok által a helyi közösségeket szeretné összekovácsolni: a tájegység 

42 településének lakosait, kulturális csoportjait, a fiataloktól az idősekig – mondta a Krónika 

érdeklődésére Péter Ferenc. A szervezet elnöke kifejtette, a Mi lesz veled Kalotaszeg? című 

kerekasztal-beszélgetésre mind a kalotaszegi települések egyházi vezetői, mind a világi 

intézmények (iskolák, önkormányzatok, egyesületek) vezetői, valamint azok a politikai 

vezetők, akiknek befolyása lehet erre a térségre, meghívást kaptak, így a tájegység minden 

generációja és társadalmi rétege szerepet kap.  
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Ezeken a napokon eltűnnek a közigazgatási határok  
2024. szeptember 30. – szekelyhon.ro 

Székelyföldi léptékben székelyföldi értékeket közvetítsünk, mutassuk meg Székelyföld 

kulturális értékeit, és együttműködésre ösztönözzük a térség közösségeit ezek a fő üzenetei 

október 9. és 20. között tartandó 15. Székelyföld Napoknak. Az elmúlt években a Székelyföld 

Napok keretén belül sok rendezvény zajlott már, idén is több mint 80 programponttal várják 

az érdeklődőket. Hétfői sajtótájékoztatón ismertették a programokat a szervezők. Kovács 

Mihály Levente, Maros Megye Tanácsának alelnöke a Maros megyei programszervezők 

nevében szólalt fel. Szerinte az a tapasztalat, hogy az a több éves múlt, amelyre 

visszatekinthetünk, azt mutatja, hogy szükség van a Székelyföld Napokra, hiszen ezeken a 

napokon tulajdonképpen eltűnnek a közigazgatási határok, és egységében, teljes egészében 

mutathatóak meg Székelyföld kulturális, gasztronómiai, népi hagyományai.  

 

Sikeresen zárult a 14. Brassói Magyar Napok – Óriási látogatottságról és 

emlékezetes eseményekről számoltak be a szervezők 
2024. szeptember 30. – maszol.ro 

Szeptember 22-én sikeresen lezárult a 14. Brassói Magyar Napok, amely idén is a barcasági és 

brassói magyarság legnagyobb kulturális találkozója volt. A szeptember 15–22. között 

megrendezett fesztivál közel 65 programmal várta a látogatókat, és kiemelkedő sikereket ért el 

mind a részvétel, mind a kulturális élmények terén. Az idei rendezvény látogatottsága minden 

várakozást felülmúlt, hiszen több tízezer ember vett részt a programokon, ami rekordot jelent 

az esemény történetében. Toró Tamás, a Brassói Magyar Napok ötletgazdája és főszervezője 

így értékelte az eseményt: „A 14. Brassói Magyar Napok is bebizonyította, hogy a szórványban 

is lehet, sőt kell olyan eseményeket szervezni, amelyek erősítik a közösségi összetartozást és 

identitást. A kultúra itt nemcsak szórakozás, hanem megmaradásunk záloga is. Hálásak 

vagyunk minden támogatónak, partnernek, fellépőnek, szervezőnek és önkéntesnek, akik 

hozzájárultak a fesztivál sikeréhez. Ez az összefogás mutatja meg, milyen erő rejlik 

közösségünkben. Reméljük, hogy jövőre újra megszervezhetjük akkor már 15. alkalommal, 

hogy folytassuk ezt a szép hagyományt a találkozások ünnepén!” 

 

„Azzal a kikötéssel vállaltam a jelölést, hogy mindenhová motorral megyek” 
2024. szeptember 30. – Nyugati Jelen 

A IX. Temesvári Magyar Napok keretében, szeptember 27-én pénteken izgalmas kávéházi 

beszélgetésen vehettek részt a temesvári magyarok, amelynek főszereplője Kelemen Hunor 

volt, az RMDSZ elnöke, a romániai magyarok államelnökjelöltje. A találkozón részt vett többek 

között Brendus Réka, a magyar Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkárságának 

főosztályvezetője, Tamás Péter tb. magyar konzul, Molnár András Temes megyei RMDSZ-

elnök és sokan mások. A Bartha Csaba rádiós újságíró moderálta, közvetlen hangulatú 

beszélgetésen megtudtuk, hogyan látja az RMDSZ elnöke a bánsági szórványmagyarság 

helyzetét, és többek között azt is, hogy miért van szükség magyar államelnök jelöltre. 

Meglepetésekben is volt részünk: meghallgattunk egy Kelemen Hunor-költeményt, Tar 

E
rd

é
ly

 

https://szekelyhon.ro/aktualis/ezeken-a-napokon-eltunnek-a-kozigazgatasi-hatarok
https://maszol.ro/kultura/Sikeresen-zarult-a-14-Brassoi-Magyar-Napok-Oriasi-latogatottsagrol-es-emlekezetes-esemenyekrol-szamoltak-be-a-szervezok
https://maszol.ro/kultura/Sikeresen-zarult-a-14-Brassoi-Magyar-Napok-Oriasi-latogatottsagrol-es-emlekezetes-esemenyekrol-szamoltak-be-a-szervezok
https://nyugatijelen.com/jelenido/azzal-a-kikotessel-vallaltam-a-jelolest-hogy-mindenhova-motorral-megyek


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. október 1. 

 

 

Mónika művésznő előadásában, és azt is megtudtuk, hogy az államelnökjelölt két keréken, 

motorbiciklivel érkezett a Bánságba! 

 

Emlékhelyek létesítésével segítik elő a hittérítő szerzetes boldoggá avatását  
2024. szeptember 30. – Krónika 

Emlékhelyet avattak Kelemen Didák tiszteletére az Arad-belvárosi minorita templomban. A 

háromszéki származású, egyház- és iskolaszervezői tevékenységének java részét a mai Észak-

Magyarországon kifejtő néhai szerzetes és tudós háromszáz évvel ezelőtt Aradon is megfordult, 

a ferencesek egy korábbi templomában. Az emlékhelyek kialakításával, Kelemen Didák 

szellemi örökségének ápolásával a folyamatban lévő boldoggá avatását szeretnék segíteni. A 

városi minorita rend és a miskolci székhelyű Éltető Lélek Alapítvány közreműködésével 

helyezték el a hétvégén az Arad-belvárosi Páudai Szent Antal Római Katolikus 

Plébániatemplom előcsarnokában a Kelemen Didákot ábrázoló bronz domborművet. Az 

ünnepi szentmise főcelebránsa az Erdély-szerte gyermekotthon-hálózatot működtető Böjte 

Csaba ferences szerzetes volt, de több minorita testvér, illetve világi pap is szolgált az 

istentiszteleten. Csaba testvér Kelemen Didák tudásszomját, a tanulás iránti elkötelezettségét, 

emberbaráti szeretetét emelte ki a szentbeszédben követendő példaként a mai ember számára.  

 

„Nem az egyenruhával van problémám, hanem az egyengondolkodással” - 

Megnyitották a tanévet a kolozsvári BBTE-n 
2024. szeptember 30. – maszol.ro 

Mától hivatalosan is kezdetét veszi a 2024/2025-ös egyetemi tanév, amit Kolozsváron a Babeș–

Bolyai Tudományegyetem (BBTE) illően megünnepeltek. Az egyetem főépületében, az Aula 

Magnaban elsőként a Gaudeamus csendült fel az intézmény énekkeara, a Visszhang kórus 

előadásában, majd a köszöntő beszédek következtek. Dr. Markó Bálint rektorhelyettes, a 

Magyar Tagozat vezetője egy furcsa vallomással kezdte beszédét: nem szereti az iskolai 

egyenruhát. Majd kifejtette: „Nem az egyenruhával van problémám, hanem az 

egyengondolkodással. Gondom van az ugyanúgy gombolt mondatokkal, az azonosan 

huzalozott agytekervényekkel, a vélemények monoton egyhangúságával, a kérdések hiányával. 

Felsőoktatási intézményként, egyetemi oktatóként pontosan ez az egyik legfontosabb 

feladatunk: a monotonitás megszűrése, a kritikus gondolkodás fontosságának kiemelése”. 

 

PSD–RMDSZ-koalíció, magyar kormányfő? Grindeanu szerint nem kizárt  
2024. szeptember 30. – Krónika 

Lehetségesnek nevezte a Szociáldemokrata Párt (PSD) és az RMDSZ közötti koalíció 

létrehozását a választásokat követően a nagyobbik román kormánypárt első alelnöke, Sorin 

Grindeanu, aki szerint az is megtörténhet, hogy a magyar alakulat adja a miniszterelnököt 

ebben a felállásban. A közlekedési minisztériumot irányító politikust hétfőn este faggatták az 

év végén rendezendő parlamenti és államfőválasztás várható eredményeiről, a megmérettetés 

utáni lehetséges politikai szövetségkötésekről az Antena3 hírtelevízió stúdiójában. Amikor 

arról kérdezték, hogy melyik alakulattal léphet koalícióra a legnagyobb támogatottsággal 
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rendelkező PSD a törvényhozási megmérettetést követően, Sorin Grindeanu először is 

leszögezte, hogy a szélsőségesen nacionalista Románok Egyesüléséért Szövetséggel (AUR) 

kizárják az együttműködést. Ezt követően úgy foglalt állást, hogy kialakulhat egy 

kormánykoalíció a román szociáldemokraták és az RMDSZ között.  

 

Egy évvel a választások után is a Smer nyerne, a Magyar Szövetség is a 

parlamentbe jutna 
2024. szeptember 30. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Ha szeptemberben parlamenti választás lett volna, a Smer-SD nyer a szavazatok 23,3%-ával. 

Második lenne a Progresívne Slovensko (PS) 22,1%-kal, harmadik a Hlas-SD 12,8%-kal – 

derült ki a Focus felméréséből. Bejutna a parlamentbe a Republika (7,9%), a KDH (6%), az SaS 

(5,6%), a Magyar Szövetség (5,2%) és a Demokrati (5%). Kimaradna viszont az SNS (4,7%), a 

Slovensko, Kresťanská únia, Za ľudí koalíciója (4,1%) és a Sme rodina (3,2%). A többi párt 1%-

nál gyengébb eredményt érne el. A felmérés alapján a Smer-SD 40 képviselőt küldene a 

parlamentbe, a PS 38-at, a Hlas-SD 22-őt. 13 képviselője lenne a Republikának, a KDH-nak 10, 

az SaS-nek szintén 10, a Magyar Szövetségnek 9, a Demokratinak 8. A felmérést szeptember 

17-e és 26-a között végezték 1017 megkérdezett bevonásával. 

 

Átadták a Déli Régió első bölcsődéjét 
2024. szeptember 30. – Ma7.sk, Új Szó 

Szeptember 30-án adták át Nána húszférőhelyes bölcsődét. A korszerű létesítmény 

létrehozásával a falu az igényekre reagált. Jönnek majd Párkányból, Ebedről és Szőgyénből is 

gyerekek. Holnap, október elsején nyílt nappal nyit a bölcsőde, ahová várják a szülőket a 

gyerekekkel. „Egyelőre egy osztályt nyitunk, a másikat pedig a jelentkezéseknek megfelelően. 

Reggel 7-től fél 5-ig tartunk nyitva, de rugalmasan alkalmazkodunk majd az igényekhez. Öt 

alkalmazottal kezdünk, jómagam, két óvópedagógus, a szakács és takarító néni, valamint a 

kertész-gondnok. Az osztály kétnyelvű, de ha úgy alakulnak a lehetőségeink, akkor egy magyar 

és egy szlovák osztályt is ki lehet alakítani” – részletezi a Nefelejcs Bölcsőde igazgatója, Barics 

Rita. Kitér arra is, egyre több szülő igényli a régióban az ilyen szolgáltatást. 

 

Új harangtornyot és gályarab-emlékművet adtak át Sajókesziben 
2024. szeptember 30. – Felvidék.ma 

Sajókesziben az újonnan épült harangláb és Huszti Mihály mártírhalált halt gályarab 

prédikátor emléktáblájának felavatására 2024. szeptember 28-án került sor. Sajókeszi 

prédikátora, lelkésze volt 1674-ben. Ezekben az években sok támadást szenvedett a református 

egyház, várbörtönökbe vetették a prédikátorokat, majd elhurcoltak több mint 40 lelkészt 

Nápolyba. Eladták őket gályarabságba, ahol sajnos 1675-ben életét vesztette. Az építkezés még 

tavaly ősszel megkezdődött. A haranglábhoz az alapanyagokat a Szlovákiai Református 
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Keresztyén Egyház a Magyar Kormánytól kapott anyagi támogatásából finanszírozta. Az 

elvégzett munkát az 1. Romfesztivállal ünnepelték meg. 

 

A Losonc–Balassagyarmat vasútvonal felújításáért bringáztak 
2024. szeptember 30. – Új Szó 

„A vasút nyomában LC-BGY és vissza” elnevezésű eseményen 20 kerékpáros tette meg a 

Losonc és Balassagyarmat közti távot Štefan Krpeľan szervezésében. Arra szerették volna 

felhívni a figyelmet, hogy az országhatár mindkét oldalán fel kéne újítani a Losonc és 

Balassagyarmat közti nógrádi vasútvonalat – közölte a losonci önkormányzat. Az Ipoly menti 

községek és különféle polgári társulások képviselői szlovákiai és magyarországi 

szakkonferenciákon is kérték már mindkét ország kormányát az eredeti vasútvonalak 

helyreállítására. 2021-ben ráadásul aláírtak egy memorandumot is az Ipoly menti vasúti 

közlekedés újraindításáról, s arról is tárgyaltak, hogy nyári próbaüzemben turisztikai 

vonatokat is lehetne itt üzemeltetni. Losonc továbbra is együttműködik a magyarországi 

kerékpárosokkal, városokkal és egyesületekkel annak érdekében, hogy „pótvonatokként” 

rendszeres bringás kirándulásokat szervezzenek, amelyek legalább jelképesen összekötik a két 

országot. 

                       
Ünnepélyes fogadás az Európa Kollégium új lakói részére 
2024. szeptember 30. – PannonRTV, Vajma.info 

Ma írták alá az újvidéki Európa Kollégiumban felvételt nyert egyetemi hallgatókkal a 

szerződéseket. Az ünnepélyes eseményen részt vett Juhász Bálint, a tartományi képviselőház 

elnöke is. A diákokhoz és a vendégekhez intézett beszédében Juhász elnök kiemelte, hogy a 

kollégium kapuinak immár tizedik alkalommal való megnyitása kis jubileum, ugyanakkor nagy 

siker, hiszen az Európa Kollégium olyan feltételeket biztosít lakóinak, amelyek a fejlett európai 

országokban tapasztalható viszonyokhoz hasonlatosak. Ezzel ösztönzik és bátorítják a diákokat 

arra, hogy szülőföldjükön maradjanak. „A tapasztalatok azt mutatják, hogy azok, akik 

Újvidéken tanulnak és az Európa Kollégiumban laknak, később nagy arányban visszatérnek 

közösségükbe, gazdagítva azt tudásukkal és munkájukkal” – mondta Juhász. Hozzátette, a 

kollégiumi élet nemcsak tanulást és fejlődést kínál, hanem közösségépítést és olyan 

kapcsolatok kialakítását is, amelyek fontosak a tanulmányok során, de az életben is. 

 

Maja Gojković és Juhász Bálint az előttük álló feladatokról egyeztettek 
2024. szeptember 30. – PannonRTV 

Kapitális infrastrukturális projektumokról és egyéb a Vajdaságban megvalósuló és tervezett, a 

tartomány által támogatott projektekről tárgyalt ma Juhász Bálint, a vajdasági képviselőház 

elnöke és Maja Gojković, a vajdasági kormány elnöke. A munkaértekezleten Maja Gojković 

beszámolt arról Juhász Bálintnak, hogy október 23-án együttes ülést tervez tartani a 
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köztársasági és tartományi kormány. A két fél megvitatta milyen napirendi pontok kerülhetnek 

sorra az együttes ülésen. 

 

A 65. generáció kezdte meg tanulmányait a Szabadkai Műszaki Szakfőiskolán 
2024. szeptember 30. – PannonRTV 

Mintegy 200 hallgató nyert felvételt alap és mesterképzésre. Az eseményen jelen voltak a 

politikum és azon vállalatok képviselői is, amelyek gyakorlati lehetőséget biztosítanak a 

tanulóknak. A tanévet a Szabadkai Zeneiskola diákjai nyitották meg a himnusz éneklésével, 

majd az intézmény dolgozói köszöntötték a hallgatókat. Az intézményben továbbra is az 

informatika a legnépszerűbb szakirány. Mára már teljesen megdőlt az a sztereotípia, miszerint 

a műszaki irányultságú szakmákat a fiúk választják. A felvételt nyert hallgatók között egyre 

több a hölgy. Faragó Orsolya: „Én műszaki iskolába is jártam, Adára és az informatika érdekel 

leginkább, így itt is ezt az informatika szakra jöttem.” Az intézményben diákparlament is 

működik. Az elsőéves hallgatók egyelőre csak önkéntesként tudnak csatlakozni, mivel nemrég 

volt a tagok kiválasztása, így leghamarabb két év múlva tartanak ismét hivatalos toborzót. 

 

Ösztöndíj a tehetséges szabadkai fiataloknak 
2024. szeptember 30. – PannonRTV 

Szabadka Város Tehetséggondozó Ösztöndíjbizottsága 2024.09.21-én pályázatot hirdet 

Szabadka város ifjú tehetségei fejlődésének támogatására. A pályázat szövege és a jelentkezési 

nyomtatvány megtalálható az önkormányzat hivatalos honlapján, a  www.subotica.ls.gov.rs. 

Pályázatok és hirdetmények menüpont alatt.  A pályázatra 2024.10.06-áig lehet jelentkezni. 

 

Ma van a Magyar Népmese Napja 
2024. szeptember 30. – PannonRTV 

A népmese napjának Benedek Elek születésnapját választották, azaz szeptember 30-át. Ez 

alkalomból pedig a József Attila horgosi fiókkönyvtárban népmesével várták a gyerekeket. A 

délelőtti órákban látogattak el az óvodások a könyvtárban, ahol népmesével várták őket, ahol 

rövid, de mégis tanulságos és érdekes mesét hallhattak. Szinte mindegyik gyereknek van 

kedvenc meséje. Kovács Kitti, Horgos: „Nekem a kedvenc mesém a Hupikék Törpikék és a 

Csipkerózsika.” A kisebbek a Kő kenyér, míg a nagyobbak a Három kívánság mesét hallhatták, 

melynek felolvasását követően, egy közös beszélgetés által kielemezték annak mondanivalóját. 

Horvát Hilda, könyvtáros, József Attila Könyvtár, Horgos: „A gyerekek nagy örömmel jönnek 

erre a mese délelőttre, nagyon szeretik a meséket, a könyveket, melyet szeretnek lapozgatni és 

szeretik hallgatni is a meséket.” 

 

Második esély Magyarkanizsán 
2024. szeptember 30. – PannonRTV 

Sajtótájékoztatón ismertették Magyarkanizsa Község Önkormányzatának nyertes pályázatait a 

szociális védelem területén. Sajtótájékoztatón ismertették Magyarkanizsa Község 

Önkormányzatának nyertes pályázatait a szociális védelem területén és a „Második esély" 
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oktatási program indulását is, amelynek célcsoportja azok a személyek, akik nem fejezték be az 

általános iskolát. A nyertes pályázatok között szerepel olyan rászoruló családok napi segítése 

is, amely kiterjed többek között a gyermeknevelés és a higiénia területeire, de a roma 

gyermekek iskoláztatásának javítása és életvitelük fejlesztésére, valamint a horgosi napközi 

felújítására is. Telek Krisztina, a magyarkanizsai Szociális Központ igazgatója: „Ebben az évben 

alakult meg a koordinációs testület, amely minden intézmény igazgatóját tartalmazza, ők azok, 

akik felügyelik a lokális akció tervet, ami a roma lakosság felzárkóztatását látja elő. Ezen a 

munkacsoporton és pályázaton belül, alakult meg a mobil csapat, amely már konkrét 

feladatokat lát el terepen.” 

 

A nemzeti kisebbségek kérdéséről is tárgyalt Andrij Szibiha és Szijjártó Péter 
2024. szeptember 30. – Kárpátalja.ma 

Munkamegbeszélést tartott szeptember 30-án Budapesten Andrij Szibiha ukrán 

külügyminiszter és Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter – tudatta az 

Ukrinform.ua hírportál. Szibiha a magyar kollegájával közösen tartott sajtótájékoztatón 

elmondta, hogy ellátogatott Magyarország első kéttanítási nyelvű ukrán-magyar iskolájába, és 

kihangsúlyozta, hogy Ukrajna szeretné megerősíteni a kétoldalú és nemzetközi 

kötelezettségvállalásait a magyar nemzeti közösségek jogainak biztosítására. „Pozitív 

dinamikát észleltünk ennek a kérdésnek a megoldásában, és megállapodtunk a további 

kapcsolattartásban is annak érdekében, hogy minden kényes kérdésben egyetértés 

születhessen. Az ukrajnai magyarok az ukrán politikai nemzet szerves és egyenrangú részei, 

valamint az államaink közötti megértés kulcsfontosságú hídjai” – hangsúlyozta Szibiha. 

 

Kárpátalja új megyevezetője elsőként Budapestre látogatott 
2024. szeptember 30. – KISZo.net 

Új beosztásában Budapestre vezetett első külföldi útja Miroszlav Bileckijnek. A Kárpátaljai 

Megyei Állami Katonai Közigazgatás elnökének magyarországi látogatása egybeesett az új 

külügyminiszter, Andrij Szibiha első magyarországi látogatásával. Együtt keresték fel azt az 

ukrán gyerekeknek szánt iskolát és gimnáziumot, amelyet idén szeptember 1-jén nyitottak meg 

Budapesten. Itt a diákok az 1-12. osztályig ukrán nyelven tanulhatnak, idegen nyelvként 

magyar és angol nyelvet tanítanak nekik. Az iskolának jelenleg 341 diákja és 33 tanára van. 

Andrij Szibiha és Grexa Liliána, a magyar parlament ukrán közösségének szóvivőjével együtt 

beszélgetett a tantestülettel és megvitatták az aktuális kérdéseket. Bileckij budapesti 

munkaútja során meglátogatta Ukrajna partnerét, állandó jótevőjét, a Magyar Ökumenikus 

Segélyszervezetet. 
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Segítségnyújtás Kárpátaljának Debrecenből 
2024. szeptember 30. – karpataljalap.net 

A Debreceni Református Nagytemplom és a Debreceni Karitatív Testület küldöttsége a 

napokban Kárpátaljára érkezett. Elsőként Beregszászban Zán Fábián Sándor püspökkel és a 

Kárpátaljai Református Egyház képviselőivel egyeztettek a segítségnyújtás fontosságáról és a 

háború okozta aktuális problémákról. Beregszász után Csongoron folytatódott az adományok 

kézbesítése. A Debrecen-Nagytemplomi Református Egyházközség már évek óta szoros 

kapcsolatot ápol Kárpátalja több gyülekezetével, ahogy a csongori gyülekezettel is. „A 

debrecen-nagytemplomi és a csongori gyülekezet között már hosszú évek óta 

testvérgyülekezeti kapcsolat van. Eddig is, de a háború kitörésével különösen fontosnak 

éreztük azt, hogy a testvérgyülekezetünket támogatnunk kell” – fogalmazott Beszterczey 

András, a Debrecen-Nagytemplomi Református Egyházközség lelkésze. 

 

Kárpát-medencei Családkonferencia a KMNE szervezésében 
2024. szeptember 30. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai 

Magyar Főiskola Átriumában szervezte meg a Kárpát-medencei Családkonferenciát. Mivel 

sajnos még mindig tart a háború az országban, az alkalom központi témája az volt, hogy miként 

lehet kitartani a háború árnyékában, honnan merítsünk erőt. A megjelenteket Tarpai József 

köszöntötte. A KMNE elnöke örömmel konstatálta, hogy rendezvényükre az egész Kárpát-

medencéből érkeztek nagycsaládosok, olyan szülők, nagyszülők, akiknek fontos az itthon 

maradt közösség megtartó ereje. Nádasi László a Nemzetstratégiai Kutatóintézet képviseltében 

köszöntötte az egybegyűlteket, tolmácsolta Szász Jenő elnök üdvözletét. Kihangsúlyozta, újabb 

és újabb próbatételek várnak a Kárpátalján élő családokra. Márton Zsuzsanna, a Kárpát-

medencei Családszervezetek Szövetségének elnöke gyakran látogat Kárpátaljára, és mint ahogy 

azt köszöntője elején is kihangsúlyozta: „Jó újra Beregszászban lenni…” – Amikor ide jövök, 

olyan, mintha hazaérkeztem volna. Most is azzal a gondolattal jöttem, hogy megerősítsem az 

itt élőket, a nagycsaládosokat – hangsúlyozta.  

 

Gyermeknap a KMKSZ szervezésében Nagydobronyban 
2024. szeptember 30. – Karpat.in.ua 

Érdekes és változatos programmal várták a Nagydobronyi Líceum bázisán megtartott 

Gyermeknapra a helyi óvodásokat és iskolásokat. A szervezők több lokációt alakítottak ki a 

gyerekek számára: a körhintát, az óriási darts-ot, a lézershow-t és az ugrálóvárat az intézmény 

előtti téren állították fel, a szabadtéri sportpályán a fitnesz kedvelői foglalkozhattak, a Líceum 

sporttermében az óvodásokat szórakoztatták ügyességi játékokkal, a kézművesség kedvelői 

számára a tantermekben alakítottak ki alkotói teret. Az intézmény konyhájában a szakácsok a 

meglepetésen szorgoskodtak: lángost készítettek a Gyermeknap résztvevői számára. A 

program a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség kezdeményezésére és szervezésében, a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság támogatásával valósult meg. 
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https://karpataljalap.net/2024/09/30/segitsegnyujtas-karpataljanak-debrecenbol
https://kiszo.net/2024/09/30/karpat-medencei-csaladkonferencia-a-kmne-szervezeseben-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://life.karpat.in.ua/?p=216361&lang=hu
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Határok nélkül 
2024. szeptember 30. – Kossuth Rádió 

 

Megtörtént a korszak- és a generációváltás a Magyar Szövetségben! Ezek voltak a párt újonnan 

megválasztott elnökének, Gubík Lászlónak az újságírók előtt elmondott első szavai. A zárt ajtók 

mögött tartott tisztújító közgyűlését szombaton, a Pozsony melletti Fél községben tartotta a 

felvidéki magyar párt. Az új elnök mellett két új alelnököt és elnökséget is választottak. A 

tisztújításról a kudarcos európai parlamenti választás után döntött a párt.  

 

A hagyományosan a beregszászi református templomban tartotta tanévnyitó ünnepségét a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola, ahová idén 508 hallgatót vettek fel. Az 

ünnepségen kiemelték: a beregszászi főiskola a magyar társadalmi, gazdasági és kulturális élet 

szervező központjává vált Kárpátalján. 

 

A csíkszeredai Kájoni János Megyei Könyvtár a mai napra különleges programokkal várta a 

legfiatalabb olvasóit. A programok a magyar népmesékhez kapcsolódtak, tekintettel arra, hogy 

szeptember 30-án, Benedek Elek születésnapján ünnepeljük a magyar népmese napját. 

 

A négyfalusi Szent Mihály Napok rendezéséből a Brassó Megyei Magyar Gazdák szervezete is 

kivette a részét. Termékeiket, tevékenységüket, sőt még eszközeiket is bemutatták. Ennek is 

volt köszönhető, hogy Jakab István, a Magyar Gazdák Országos Szövetségének elnöke egy 

villámlátogatás erejéig megtekintette a rendezvényt. Veres Emese-Gyöngyvér interjúja. 

 

Különleges találkozóra hívta a természet és a borkedvelőket az Erdélyi Magyar Borászok 

Egyesülete. A határmenti Székelyhíd közelében lévő, dombokkal övezett Kecskeháton tartottak 

borkóstolót. A kecskeháti térség egykor nevezetes volt jó minőségű, a szőlőnek ideális talajáról 

és jó borairól. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

